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Els autors d’aquest llibre presenten Jesús com una persona més simpàtica 
del que m’imaginava. Presenten Jesús com una persona  desinteressada, 
que ajuda les altres persones i no les jutja, que es fa amic dels marginats i 
que vol donar un altre concepte de Déu a les persones, perquè creu que 
algunes lleis són absurdes i que els fariseus i els sacerdots les han 
manipulat al seu favor; per això els criticava i ells eren els primers 
interessats en eliminar-lo. Es pot dir que era una persona pacífica, que 
ajudava tothom que ho necessitava i que era amic dels seus amics.   
 
   Els autors, més d’una vegada, el fan quedar com si no s’assabentés de les 
coses, però Jesús sap perfectament què passa a cada moment. Sempre que 
passa alguna cosa Jesús la relaciona amb una història que no sabem si se 
l’ha inventat o si ja existia, i, d’aquella història, la gent que l’escoltava 
havia de treure la seva pròpia conclusió. Aquests autors narren els 
“miracles” de Jesús d’una forma que no sembla màgia o fets paranormals, 
els presenten com a fets ocasionals que han passat per casualitat i que els 
amics de Jesús els han relacionat amb ell. Jo, a Jesús, me l’imaginava com 
un home que anava voltant per Israel amb els seus deixebles i anava curant 
la gent i fent miracles, però els autors ens el presenten com un home més 
humà que no pas a la Bíblia. 
 
El seu missatge 
 
   Jo penso que el missatge de Jesús és ajudar les altres persones, sobretot 
les necessitades, vull dir ajudar les persones que estan per un mal camí, 
cometent males accions i ajudant-les a tornar al bon camí tot convertint-les 
en persones de profit. Amb això no vull dir que les persones que estiguin 
perdudes siguin dolentes, tot el contrari, n’hi ha tantes de bones com de 
dolentes; el que passa és que les persones que estan per un mal camí se les 
considera dolentes. El llibre que hem llegit ens ho demostra: Jesús té amics 
que són considerats dolents, però el que passa és que estan perduts i 
necessiten l’ajuda d’una altra persona per tornar al bon camí. Poden 
cometre males accions però, quan veuen una persona que necessita ajuda, 
potser l’ajuden sense pensar-s’ho, mentre que la gent considerada bona 
potser veu  algú que necessita socors i passa d’ell totalment, ja sigui perquè 
no poden tocar un impur o perquè simplement passen com si no el veiessin 
(paràbola del bon samarità). 



 
   Jesús també ens volia transmetre que no hem de seguir les lleis 
establertes per Moisès al peu de la lletra, perquè les lleis han estat fetes per 
a l’home, i no l’home per  a les lleis. Això vol dir que l’home les ha de 
complir sempre que no siguin perjudicials per a ell. Per exemple, si ets 
pobre i necessites menjar, has de treballar els dissabtes (dia de festa per als 
jueus), encara que en teoria aquest dia no puguis fer res.  
 
   Jesús també ens volia dir que no havíem de fer ús de la guerra contra cap 
persona, que si havíem de lluitar que ho féssim pacíficament, sense fer ús 
de la guerra, ni amb actes violents ni usant la violència contra ningú.  
 
 
Jesús i el cristianisme 
 
   Jo crec que el cristianisme encara és fidel als ensenyaments de Jesús, 
perquè es va crear a partir del que ell pensava, ensenyava i predicava, i 
perquè el judaisme no el va voler admetre i els seus seguidors van haver de 
crear una secta per refugiar-s’hi. P erò, per una altra banda, el cristianisme 
no és fidel a Jesús en tots els aspectes, perquè mentre que la civilització va 
evolucionant i el pensament amb ella, el cristianisme també ha de canviar 
alguns aspectes que han quedat enrere. És fidel a Jesús per exemple en el 
fet que la gent cristiana se segueix batejant, i la que ho és de veritat, vull dir 
la que fa tot el possible per seguir els ensenyaments de Jesús, ajuda  la gent 
que ho necessita, perdona, i fa tot el que sigui necessari per millorar el seu 
voltant. Tanmateix, des del temps de Jesús fins ara han canviat moltes 
coses, i vulguis o no el que s’ensenyava abans ja no és el mateix  que ara. A 
més, ara la gent passa d’aquestes “ximpleries”, encara que no ho siguin, 
perquè ja no tenen temps de parar-se a escoltar, llegir o posar-hi una mica 
d’atenció, encara que només sigui per aprendre coses noves, no fa falta que 
les creguis, però per informar-te una mica.  
 
   Si Jesús hagués viscut en la nostra societat del segle XXI jo penso que 
hauria seguit defensant i lluitant pel mateix que va defensar en l’època que 
va viure: la pau en tots els aspectes, que la gent intentés resoldre els 
conflictes d’ una manera pacifica, dialogant, respectant l’altre ; ajudant la 
gent necessitada, fent el bé i procurant el benestar per a tothom; resolent les 
injustícies del món, etc.   El seu missatge es pot admetre tant en el passat 
com ara, el que passa és que abans potser se’l creien més que ara, la gent 
d’abans era més influenciable. Si Jesús visqués avui, poca gent se’l creuria, 
potser admetrien els seus pensaments, però no seria un fenomen del qual es 
parlés molt, perquè ara les mentalitats de la gent han canviat molt i passen 
de seguir  algú. 



 
Jesús i altres models d’altruisme 
 
   Hi ha altres personatges que es poden equiparar a la figura de Jesús, com 
per exemple Gandhi o Martin Luther King, i totes les persones que intenten 
millorar les injustícies del món i que ajuden els altres sense que els 
importin les conseqüències. Gandhi va intentar canviar la situació des indis 
que estaven governats pels anglesos i va intentar que l’Índia fos 
independent, es defensava dels britànics amb l’oposició a la violència, es 
deixava pegar i molta gent el pot considerar masoca, però ell lluitava pels 
seus pensaments i gràcies a això el va seguir molta gent. S’assembla  a 
Jesús perquè lluitava de manera pacífica contra la violència, però es 
diferencia d’ell en el fet que Gandhi  volia la independència de l’Índia i per 
tant tenia un interès, la independència, mentre que  Jesús ho feia 
desinteressadament. Martin Luther King s’assembla a Jesús perquè també 
defensava la resistència no violenta a la repressió racial, tot i que Jesús 
s’oposav a a la repressió en general. I totes les persones que intenten canviar 
el món, per exemple Teresa de Calcuta o Vicenç Ferrer, tenen els mateixos 
propòsits que Jesús, perquè volen un món sense res dolent, sense cap 
injustícia, on totes les persones s’ajudin  quan faci falta; en definitiva, volen 
crear un món millor on tothom pugui viure feliç.  
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